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28 و  7 منطقــه  محلــه  را  آ شــهر
 1 4 0 0 تیــر   2 9 | سه شــنبه 
4 3 6 محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

سـمیرا منشـادی| در هفته ای که گذشـت اهالـی محله ایمان شـاهد حضـور محمدرضا حیـدری، رئیس 

شورای شـهر پنجم، حسین فرهادیان شـهردار منطقه7، مجتبی منتظری معاون فرهنگی اجتماعی 

شهرداری و جمعی از مسئولان در محله شان بودند. این بازدید به درخواست اهالی و دفتر تسهیلگری 

محلـه قائم بـرای تعیین تکلیف زمیـن خاکی انتهای این بولـوار و همچنین جابه جایـی کتابخانه ایمان 

با سالن ورزشـی هم جوارش انجام شد.

 QجوانانQورزشQبرایQزمینی
در ابتـدای ایـن بازدید جمعـی از اهالی با اشـاره به زمین رهاشـده انتهـای بولوار ایمان بیـان کردند 

چـون جوانـان محلـه فضایی برای بـازی و گذراندن اوقـات فراغت خـود ندارند به ایـن زمین می آیند 

و تفریـح می کننـد. ایـن در حالی اسـت که زمیـن علاوه بر خاکـی بـودن هیچ گونه امکاناتـی از قبیل 

روشـنایی، تـور برای بازی و خط کشـی دور تـا دور ندارد.

رحیـم دولتـی، رئیـس شـورای اجتماعی محلـه قائم، با اشـاره بـه اینکه زمین رها شـده مقابـل منازل 

مسـکونی اسـت و هنـگام وزش باد، گـرد و خـاک بلند شـده از زمین، مـردم را دچار مشـکل می کند از 

مسـئولان حـاضر درخواسـت کرد کـه به این مشـکل رسـیدگی کنند و با بهسـازی این فضـا،  محیطی 

امن بـرای خانواده هـا و جوانان احداث شـود.

حیـدری بعد از شـنیدن درخواسـت های مردمی ضمن موافقت با سـاخت زمین ورزشـی در انتهای 

بولـوار ایـمان گفـت: یکـی از مأموریت های اصلـی مدیریت شـهری توجه بـه ورزش همگانی اسـت 

و سـعی کرده ایـم بـه منظـور تقویـت هویـت شـهری و الگوسـازی بـرای جوانـان و ایجاد تعلـق خاطر 

دربـاره شـهر از ورزش همگانـی حمایت کنیم.

بـا توجـه به حضـور مدیـران شـهری حـوزه تربیت بدنـی و سـازمان فرهنگی در ایـن بازدیـد، حیدری 

ادامـه داد: از مسـئولان مرتبـط با این موضـوع می خواهیـم که هماهنگی هـای بین سـازمانی برای 

تجهیـز ایـن زمیـن را انجام دهنـد تا در آینـده ای نزدیک شـاهد بهره بـرداری این زمین بـرای جوانان 

علاقه منـد بـه ورزش باشـیم. زیرا معتقدیـم ورزش یکی از عوامـل دوری جوانان از بزه و اعتیاد اسـت.

در ادامه این بازدید هدی محمودی، مدیر دفتر تسهیلگری قائم، درباره یکی دیگر از درخواست های 

مردمـی صحبـت کرد و گفـت: با توجه به اسـتقبال جوانان ورزشـکار این محله، در حال حاضر سـالن 

ورزشـی کوچکـی در اختیـار دارنـد و درخواسـت داریـم ایـن فضـا بـا سـالن کنـار آن یعنـی کتابخانه 

ایمان جابه جا شـود.

حیدری در پاسـخ به این درخواسـت با اشـاره به اینکه بنای کار مسـئولان  بر مبنای درخواسـت های 

مردمـی اسـت گفـت: ایـن جابه جایـی بایـد بـا هماهنگی هـای لازم بین سـازمانی انجـام شـود. در 

صورتـی کـه ایـن موافقـت اعـلام شـود مـا هـم بـه خواسـت مـردم عمـل می کنیـم. امـا از شـهروندان 

می خواهیـم در کنار ورزش و سـلامت جسـمانی به سـلامت روح و روان که با خوانـدن کتاب و مطالعه 

ایجاد می شـود هـم توجـه کنند.

 QترافیکQعالیQشورایQباQتصمیم
در این بازدید رئیس شـورای شـهر به همراه مسـئولان شـهری سری به تقاطع بولوار کوشـش و بولوار 

شـهید دائی زدند. اهالی این محدوده درخواسـت داشـتند تا به آن ها دسترسـی ورودی داده شود تا 

بتوانـد به بولوار شـهید دائی رفت وآمد داشـته باشـند. در حال حاضر برخی شـهروندان بـرای اینکه 

بتواننـد وارد بولـوار شـهید دائی شـوند بخشـی از مسـیر را به خـلاف و با دنـده عقب طـی می کنند تا 

به دوربرگردان برسـند.

 این امر سـبب تصادفات بسـیاری شـده اسـت. به همین دلیل از مسئولان شـهری درخواست دارند 

تـا دسترسـی لازم را ایجـاد کنند. حیدری با بررسـی و شـنیدن صحبت های مسـئولان در ایـن زمینه 

گفـت: لازم اسـت ایـن موضوع در شـورای عالی ترافیـک با حضور خلیـل ا... کاظمی معـاون عمران، 

حمل و نقل و ترافیک شـهرداری، هادی عطارزاده طوسـی مدیرعامل سـازمان حمـل و نقل ترافیک 

شـهرداری مطرح شـود.

صفائـی| نشسـت اعضـای شـورای اجتماعـی محـات منطقـه8 بـا حضـور رئیـس اداره فرهنگـی 

اجتماعـی و بـا هـدف معرفـی گروه هـای تسـهیلگری گام پنجـم طـرح محلـه مـا هفتـه گذشـته در 

شـهرداری منطقـه8 برگزار شـد.

محمـد رضایـی، رئیس شـورای اجتماعی محله بهشـتی، با اشـاره به اجرانشـدن طـرح محله امید 

در ایـن محلـه گفت: با توجه بـه اجرای نظرسـنجی و نیازسـنجی در طرح های گذشـته طرح محله 

مـا و طـرح امیـد محله بـرای صرفه جویـی در وقـت و تسریع امـور می توانیـم نظرسـنجی های قبل 

را هـم بررسـی کنیم. به طـور حتم درخواسـت مـردم تفاوتی با گذشـته ندارد.

 QآمدQماQمحلهQطرحQکارQبهQتخصص
رئیس شـورای اجتماعـی محله امام خمینـی)ره( نیز با تأیید ایـن موضوع ادامـه داد: نقطه مثبت 

طـرح محلـه مـا تخصـص تسـهیلگران اسـت و ارتبـاط دوسـویه ای که بـا مـردم برقـرار می کنند. 

اسـتفاده از نظرسنجی های گذشته براسـاس تخصص و نظرسنجی مردمی می تواند در کاهش 

زمان نظرسـنجی مؤثر باشـد و بـر تعهدات این گـروه جامه عمل بپوشـاند.

علـی زلفـی همچنیـن یادآور شـد: در زمـان اجرای طـرح محله مـا باید نظـرات مردم را جویا شـد 

و بی تفـاوت از کنار آن نگذشـت.

 QآبشارQمحلهQبهQویژهQتوجه
نماینـده محلـه آبشـار با اشـاره به مشـکلات متعـدد این محلـه مانند نبود فضای سـبز، آسـفالت 

مناسـب، بـازار محله، درمانـگاه، پیـاده رو و... گفت: محله آبشـار بیـش از چند هزار سـاکن دارد، 

امـا بـرای ایـن افـراد حداقل های ممکـن هم وجـود نـدارد. درخواسـت داریم نـگاه ویژه تـری به 

این محله داشـته باشـید.

علـی رادمنـش ماننـد دیگر اعضـا با اشـاره به نظرسـنجی های گذشـته درخواسـت اسـتفاده از 

هـمان نظرسـنجی را داشـت تـا در زمـان اجرای طـرح صرفه جویی شـود.

 QشدهQفراموشQمحله
 نماینـده شـورای اجتماعـی محلـه امـام رضـا)ع( با اشـاره بـه کمبودهـای ایـن محله گفـت: محله 

امـام رضـا)ع( محلـه فراموش شـده ای اسـت که هیـچ یـک از مدیران شـهری بـه فکر آن نیسـتند. 

در طـول این سـال ها خیابان هـای بزرگـی مانند نماز، فکـوری، پیـروزی و... احداث شـدند، اما 

تغییـر و تحولـی در خیابـان امام رضـا)ع( رخ نداد و تغییری در معابر این محله ایجاد نشـده اسـت.

حسـن فرازآمد با اشاره به نمایشـگاه های اتومبیل و مشکلات ناشی از آن ها در خیابان خرمشهر 

تقاضای رسـیدگی به این معضل را مطرح کرد.

او از بهسـازی نکردن پیاده روهـا و آسـفالت گلایه منـد بـود و تقاضا داشـت این موضـوع با حضور 

کارشناسـان بررسی شود.

لازم بـه ذکر اسـت بـرای گام پنجـم طرح محله مـا 5محله بهشـتی، امام رضـا)ع(، امـام خمینی)ره(، 

آبشـار در نظـر گرفته شـده اسـت. مرکز محله بهشـتی در این گام مشـخص نیسـت، امـا محدوده 

خیابان نماز 27 و 28، امام خمینی 86، و ارشـادالرضای10 بررسـی شـده اسـت.

محمـدزاده نماینـده طـرح محلـه مـا در پاسـخ بـه درخواسـت اعضا بـرای برگـزار نشـدن دوباره 

مراسـم نظرسـنجی گفت: ابتدا بررسی های اولیه انجام خواهد شـد، در صورت نداشتن مغایرت 

با درخواسـت مـردم ایـن پیشـنهاد اجرایی خواهد شـد.  

م      هم قد

شی
رز

_ و
ن

زمی
 # 

ان
یم

_ ا
حله

# م

جم
_پن

ام
#گ

ما 
حله 

_ م
رح

# ط

7منطقه
اعضایQشورایQاجتماعیQمحلاتQبرایQاجرایQگامQپنجمQطرحQمحلهQماQپیشنهادQدادند

تسریع در زمان اجرای طرح

اهالیQمحلهQایمانQدرQبازدیدمسئولانQشهری،QخواستارQاحداثQزمینQورزشیQشدند

زمین خاکی، سهم فعلی جوانان محله 
8منطقه
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سمیرا منشادی|همان طور که می دانید 

چندی قبل کوهشار در منطقه ما افتتاح 

شد. از آنجایی که استقبال شهروندان 

برای استفاده از این طرفیت تفریحی 

بســیار زیاد بود، سبب شــد تا مشکل 

ترافیکی خیلی زود خود را نشان بدهد. 

بسیاری از شهروندانی که برای استفاده 

از این بوستان بزرگ آمده بودند برای 

پارک خودروهایشــان دچار مشکل 

بودند. اکنون برخی شهروندان بی توجه 

به خطر بروز تصادف در 2طرف بولوار 

نماز پارک می کنند تا برای تماشــای 

این آبشار بزرگ بروند. به دنبال پیش 

آمدن همین معضل با شهردار منطقه8 

گفت وگو کردیم تا راهکار را برای خروج 

از این مشکل بدانیم.

حسین عبدا...زاده  گفت: برای اینکه 

بتوانیم مشــکل ترافیکی را مدیریت 

کنیم در هفته ای که گذشت با سرهنگ 

حمیدرضا دهنوی، رئیس پلیس راهور 

خراســان رضوی، سرهنگ حسنعلی 

امامی، رئیس پلیس راهور مشهد، هادی 

عطارزاده طوسی مدیر عامل سازمان 

حمل و نقل ترافیک شهرداری مشهد 

جلسه ای تشکیل شد. موضوع مطرح و 

درباره راهکارهای آن تصمیم گیری شد.

او ادامه  داد: برخی اقدام ها برای مدیریت 

ترافیــک به عهــده ســازمان ترافیک 

منطقه گذاشته شد. از جمله برداشتن 

نیوجرســی ها و بازکردن کندروهای 

حدفاصل تقاطع شهدای ارتش با بولوار 

نماز و تقاطع کوشش که در گذشته این 

مسیر با نیوجرسی ها مسدود شده بود. 

همچنین گذاشتن علائم راهنمایی و 

رانندگی در میسر عبور و مرور.شهردار 

منطقه با اعلام اینکه اقدام هایی را که 

برعهــده منطقه بوده همگــی انجام 

شده است گفت: پس از اعلام این موارد 

اداره ترافیک منطقه علائم راهنمایی 

و رانندگــی را برای هدایت بهتر نصب 

کــرد. همچنین نیوجرســی ها و لاین 

کندرو بازگشایی شد.

او بیان کرد: بخشی از اقدام ها نیز برعهده 

ســازمان ترافیک شــهرداری است از 

جمله اصلاح هندســی تقاطع بولوار 

نماز با کوهشار که قرار است در یک طرح 

مطالعاتی و فنی این تقاطع به میدان 

تبدیل شود. همچنین ایمن سازی بولوار 

باید انجام شــود. اما این طرح زمان بر 

است و هنگامی که آماده و بودجه به آن 

اختصاص پیدا کند، شهرداری منطقه 

آن را اجرا خواهد کرد.

عبدا...زاده افزود: بی شــک ترافیک 

در این قسمت وجود دارد و تنها کاری 

که می توانیم انجام دهیم مدیریتش 

است.

QترافیکQمدیریتQازQ8منطقهQشهردار
کوهشارQخبرQداد

 باز کردن کندروها 
برای کاهش ترافیک

شهر خبر

8منطقه

بازگشایی بولوار

 شهیدان عامل

صفائی|بولوار شهیدان عامل در اسفند 1395 بازگشایی شد. این 

خیابان در گذشــته زمین رها شده ای بود که توسط شهروندان به 

عنوان پارکینگ استفاده می شد. فضای خاکی و توقف خودروها 

در این محدوده موجب گایه اهالی شده بود. پس از بررسی های 

انجام شده توسط مدیریت شهری، این زمین به معبری برای استفاده 

عموم تبدیل و مسیر بازگشایی شد. بولوار شهیدان عامل از یک 

ســمت به بولوار شهید صابری و از ســمت دیگر به خیابان ارشاد 

الرضا منتهی می شود. این خیابان مسیر دسترسی شهروندان 

به بیمارستان امام رضا)ع( را آسان کرده است.

شهرام تدین  نایب رئیس شورای اجتماعی محله بهشتی، درباره 

این معبر می گوید: «پس از بازگشایی این خیابان دسترسی آسان 

به خیابان ارشــادالرضا، خیابان شــهید بهشــتی و خیابان ثامن 

الائمه)ع( برای شــهروندان به ویژه ســاکنان ایجاد شده است. در 

گذشــته مردم مجبور بودند برای رفتن به محله بهشتی به سمت 

خیابان بهار و ابتدای خیابان شــهید بهشتی تردد کنند، ورود به 

ابتدای خیابان بهشتی از این مسیر موجب ترافیک و گاهی بروز 

تصادفات می شد، اما با اجرای این پروژه مشکات کاهش یافت و 

بار ترافیکی این مســیر کمتر شده است. تنها مشکل این خیابان 

بی توجهی رانندگان به قواعد راهنمایی و رانندگی است و سرعت 

زیاد در همین خیابان با طول کم موجب تصادف می شود.»

حد فاصــل خیابــان بهار و 

خیابان ارشاد الرضا

اسفند 1395

 کاهش ترافیک محله بهشتی
وژه گرافی پر

8منطقه

صرفه جویی 300میلیونی
70گاری گالوانیزه قدیمی به همت کارکنان اداره 

خدمات شهری منطقه7 تعمیر و بهسازی شدند.

اداره خدمات شهری منطقه7 با جمع آوری 70عدد 

گاری گالوانیزه که دیگر قابلیت استفاده نداشتند 

و انتقال آن ها به کارگاه تأسیسات خدمات شهری، 

اقــدام به تعمیر و بهســازی این گاری هــا کرد. با 

بهســازی گاری های گالوانیزه و استفاده دوباره 

از آن ها بیش از 3میلیارد ریال صرفه جویی شــده 

است. 

حذف پارکینگ با نام بازسازی
جلسه پانزدهم کمیته نظارتی شهرداری منطقه8 

 در شورای پنجم با حضور اعضای کمیته و شهردار 

منطقه در دفتر شهردار برگزار شد. در این جلسه پس 

از بررسی پرونده شــهروندان حسین عبدا...زاده، 

شهردار منطقه، گفت: برخی شهروندان بی توجه به 

قوانین ساخت و ساز با عنوان بازسازی ملک کارشان 

را آغاز کرده و بدون دریافت هیچ مجوزی طبقه مازاد 

می سازند و پارکینگ را حذف می کنند که در هرصورت 

تخلف محسوب شده و باید بررسی شود.

جمع آوری تابلوهای فرسوده
تابلوهای فرسوده و مازاد سردر واحدهای تجاری 

توسط واحد سد معبر اداره خدمات شهری منطقه7 

جمع آوری شد.

 واحد رفع سد معبر اداره خدمات شهری منطقه7 از 

ابتدای سال با هدف سامان دهی تابلوها و بنرهای 

واحدهای تجاری که خارج از سردرمغازه ها نصب 

شدند اقدام به صدور اخطاریه کرده است.  همچنین 

از ابتدای سال در مجموع 947تابلو مازاد و  فرسوده، 

جمع آوری شده است.

جمع آوری سرشاخه ها
 مهــدی ضیغمــی، رئیــس اداره فضــای ســبز 

شهرداری منطقه8، از عملیات جمع آوری و حذف 

 سرشــاخه های درختان خشــک معابــر اصلی و 

بوســتان ها خبر داد.دراین عملیات پاک سازی  

100درخت خشکیده طی یک ماه اخیر انجام شده 

است.با حذف سرشاخه های خشک و آفت زده درختان 

منطقه علاوه بر رفع خطــر درختان آفت زده از وارد 

 آوردن خسارت بیشتر به فضای سبز شهری جلوگیری 

و باعث بهبود منظر فضای سبز خواهد شد.

پاک سازی کال بوستان طرق
لای روبی و جمع آوری 10تن لجن و ضایعات از کال 

بوستان جنگلی طرق توسط شهرداری منطقه7 

انجام شد.

با توجه به جمع شدن مقدار زیادی لجن و ضایعات 

در کال بوســتان جنگلــی طــرق، اداره خدمات 

شهری منطقه با استفاده از 50نیروی کارگری به 

مدت 2روز اقدام به جمــع آوری 10تن ضایعات و 

 لجنی که توسط شــهروندان در کال ریخته شده 

کرد. 

90درصد پیشرفت 
بازسازی سرشور

عملیات ساخت 4ســوق بازارچه سرشور در کنار 

مسجد ذوالفقار )سرشــور10( تاکنون پیشرفت 

90درصدی داشــته اســت.در حال حاضر نمای 

آجری بازار نیز با نمای ایرانی  اسلامی با نصب کاشی  

و آجرچینی  های خفته و راسته سبک دوره قاجار  زیر 

نظر کارشناسان باستان شناسی در حال اجراست. 

مدیریت شهری در تلاش است تا هر چه زودتر این 

پروژه به پایان برسد و کار برای کسبه آسان شود.

برگزاری نشست شورای 
اجتماعی محله مقدم

نشست شورای اجتماعی محله مقدم در محل دبیرخانه 

شورای اجتماعی محلات برگزار شد.پیشنهادهای 

اعضا در این جلسه شامل ایجاد بانک اطلاعاتی و 

معرفی ظرفیت های محله در فضای مجازی،برپایی 

نمایشــگاه  توانمندســازی و کارآفرینی بانوان و 

محله آرایــی بود کــه در پایان بــا رأی اعضا، ایجاد 

بانک اطلاعاتی، محله آرایی و برپایی نمایشــگاه 

توانمندسازی و کارآفرینی بانوان تصویب شد.

نصب بنردر کوهشار
بیش از 30 عدد بنر اطلاع رسانی در پروژه کوهشار 

دربــاره اتراق نکــردن شــهروندان و رعایت نکات 

ایمنی و کوهنوردی نکردن به سمت آبشار به دلیل 

کوهستانی بودن محیط و ناپایدار بودن صخره های 

دامنه کوه نصب شد. این بنرها به صورت هشدار و 

رعایت نکات ایمنی است تا مانع بروز حادثه برای 

شهروندان شود. همچنین وجود خزندگان در دل 

طبیعت سبب شده تا از شهروندان بخواهند در این 

محدوده اتراق نکنند.

7 8منطقه  منطقه 
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مدیرانQمراکزQآموزشQاستثناییQمیQگویندQبرخیQخانوادهQهاQبهQاثربخشیQاینQمدارسQآگاهیQکاملQندارند

غفلت جبران ناپذیر

خانوادهQهاQواقعیتQراQقبولQنمیQکنند 
وقتی برگه سنجش را به دست والدین می دهند و در آن می نویسند کودکی 

با نیازهای خاص؛ والدین دچار دلهره و نگرانی می شوند، برخی قید تحصیل 

فرزندشــان را می زنند و برخی هم به دلیل نگرانی از آینده کودکشان هر 

توصیه ای را که می شنوند انجام می دهند، غافل از اینکه بدانند مراکزی در 

نزدیکی محل سکونتشان احداث شده تا به آن ها و فرزندانشان کمک کند.

ابتدا به سراغ مدارس دبستان و پیش دبستانی کم توانان ذهنی می رویم 

تا از سبک و سیاق کارشان برایتان بگوییم.

شروع آموزش در این کودکان از پیش دبستانی است. آن ها به طور استاندارد 

پایه اول را طی 3ســال یاد می گیرند و پس از آن هر کدام از پایه های دوم،

ســوم، چهارم و پنجم را در یک سال می گذرانند و به طور میانگین در 14 تا 

15سالگی این مقطع را به پایان می رسانند و وارد دوره متوسطه اول می شوند.

با مدیر «مرکز آموزشــی استقلال ناحیه2 مشــهد» ویژه کم توانان ذهنی 

شــهرک طرق هم کلام می شــویم. او 17سال اســت که در اداره آموزش و 

پرورش اســتثنایی در سمت معاون و آموزگار به این دانش آموزان خدمت 

کرده است و یک سالی است که مدیریت این مدرسه را به عهده گرفته است.

مدرسه ای که 43دانش آموز دختر و پسر در مقطع ابتدایی و پیش دبستانی 

دارد. حسین چنارانی توضیح می دهد:«مدرسه ما ظرفیت 80دانش آموز 

را دارد و سالانه 3تا4دانش آموز از مدرسه دانش آموخته می شوند و حدود 

8نفــر هم ثبت نام جدید داریم. این مدرســه 6کلاس دارد که هر 2پایه در 

یک کلاس قرار دارند.» محدوده مدرسه آن ها بسیار وسیع است و تپه سلام 

و رباط طرق را پوشش می دهد. اما با این حال خانواده ها کمتر برای ثبت نام 

فرزندانشان به این مدارس رغبت نشان می دهند. او می گوید:«سواد کم،

اعتیاد، فقر فرهنگی و اقتصادی و...از جمله عواملی است که سبب می شود 

تا دانش آموز برای درس خواندن به مدرســه فرســتاده نشود.» صحبت از 

امکاناتی می شود که این مدارس برای دانش آموزانشان ارائه می کنند.

چنارانی می گوید:«گفتاردرمانی و رابط مشــاور را در مدرسه داریم. اما به 

طور قطع در زمینه اتاق بازی، میز و نیمکت های تک نفره و فضای بازی برای 

دانش آموزان کمبود داریم.»

مدیریت «مدرسه استثنایی طلیعه نور» در مقطع پیش دبستانی و دبستان 

واقع در بولوار صبا با تقی سرایی است که 33سال سابقه آموزشی دارد. این 

مدرسه به پسران کم توان ذهنی اختصاص دارد و 90دانش آموز را آموزش 

می دهند. سرایی می گوید:«مدرسه ما 9کلاس و 2کلاس پیش دبستانی 

دارد. مجهزترین مدرسه در زمینه کاردرمانی است.» از او می پرسیم چطور 

خانواده ها را قانع می کند که فرزندشان را در مدرسه ثبت نام کنند؟ این مدیر 

باسابقه که عمرش را برای آموزش این دانش آموزان گذاشته است می گوید:

«در این سال ها یاد گرفته ام که استرس خانواده ها را درک کنم. گاهی به آن ها 

می گوییم امسال را ثبت نام کن ببین وضعیت فرزندت تغییر می کند؟ اگر بهتر 

شد سال آینده به مدرسه عادی ببرش. گاهی هم می گوییم آزمایشی اینجا 

باشد تا ببینیم وضعیت تحصیلی اش چگونه پیش می رود.» بیشتر آن ها در 

همان سال تحصیلی پیشرفت فرزندانشان را در رفتار و حرکاتش می بینند 

و اجازه می دهند در همان مدرسه تحصیلاتشان را ادامه دهند.  «مدرسه 

استثنایی ایثار» هم یکی دیگر از مدارس مقطع پیش دبستانی و دبستان 

واقع در خیابان آخوندخراســانی، پذیرای دختران کم توان ذهنی است.

زهرا سلیمانی که 15سال سابقه آموزشی دارد مدیریت مدرسه را برعهده 

سمیرا منشــادی| »دختر نوجوانی در اتوبوس با مادرش بگومگو می کرد، هر چه مادرش می گفت، او جواب سر بالا می داد، صدای همهمه خانم ها بلند شد، هر کسی چیزی می گفت من که تا حدودی با 

این بیماری سر و کار داشتم متوجه اختال اوتیسم او شدم و فهمیدم شلوغی اتوبوس و همهمه خانم ها هر لحظه دختر را عصبی تر می کند، برای همین صدایش را بلند کرده و با مادرش دعوا می کند. 

هر چه از مردم داخل اتوبوس خواستم ساکت باشند، کسی حرفم را گوش نداد، کار به جایی رسید که کتک کاری مختصری هم در اتوبوس بین دختر نوجوان و یکی از خانم ها به راه افتاد، دیگر نتوانستم 

آرام بنشــینم و خودم را بینشــان انداختم، از راننده خواستم نگه دارد، مادر و دختر را پیاده کردیم و از مادرش خواســتم هر چه سریع تر او را با تاکسی به جای آرامی ببرد. شماره تماسی هم به او دادم در 

صورت تمایل برای دانســتن وضعیت دخترش با آنجا تماس بگیرد.« این اتفاق یکی از صدها خاطره خانم وزیری مهر کارشناس اوتیسم و رابط پژوهشی اداره آموزش و پرورش مدارس استثنائی استان 

خراســان رضوی، است. وقتی می گوییم برای گفت وگو با مســئولان آموزشی این حوزه رفته ایم تا مراکز را به مردم معرفی کنیم، استقبال گرمی از ما می کند و با بیان این خاطره، نداشتن اطاعات کافی 

مردم و اهمیت کارشــان را متذکر می شود.چرا برخی خانواده ها نمی خواهند بپذیرند کودکشان مشکل دارد و باید او را به مدارس استثنایی بفرستند؟! یاد زمانی افتادم که برای تهیه گزارش به یکی از 

مدارس استثنایی رفته بودیم. می گفتند حواستان باشد عکس دانش آموزان نیفتد، خانواده هایشان ناراحت می شوند چون بستگان و برخی ها حتی پدرشان هم نمی دانند او به این مدرسه می آید. 

موضــوع بــه این مهمی که از همان ابتدا باید بــه آن پرداخت به دلیل ترس از حرف مردم پنهان می ماند و مشــکات متعددی برای خانواده و جامعه به وجود مــی آورد. 3۰تیرماه روز عقب ماندگی ذهنی 

و 31تیرماه روز معلولان جســمی حرکتی بهانه ای شــد تا سری به آموزش و پرورش مدارس اســتثنایی در میدان گنبد سبز)خیابان آخوند خراسانی( و مدارس اســتثنایی دایر در مناطق 7و8 بزنیم و از 

وضعیت این مدارس و ظرفیت هایشان گزارشی تهیه کنیم.

منطقه  
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دارد. هنگامی که از او درباره پذیرش خانواده ها برای ثبت نام فرزندانشان 

در مدرســه می پرســیم می گوید: «متأسفانه بیشــتر اولیا به ویژه مادران 

هنگامی که می شنوند باید برای ثبت نام به مدرسه ما مراجعه کنند، دچار 

 شوک، ناباوری و انکار می شوند. ترجیح می دهند که از همه خانواده پنهان

 کنند. حتی برخی تصور می کنند اگر سال های آینده فرزندشان را ثبت نام 

کنند وضعیت تغییر می کند. این در حالی است که سن دانش آموز بالاتر 

می رود و هنگامی که به مدرسه مراجعه می کند باید با دانش  آموزان کوچک تر 

همکلاس شود.» او از مادرانی صحبت می کند که فرزندشان سال هاست در 

این مدرسه درس می خواند، اما پدر خانواده هم از این موضوع اطلاع ندارد. 

 QمراکزQاینQدرQیادگیریQاختلالاتQدرمان
معلم می گوید «تاب«، دانش آموز می نویسد «باب«، معلم می گوید؛ «کتاب» 

کودک می نویسد «کباب» و مشکلاتی از این دست، گاهی نقطه نمی گذارد 

و گاهی سخت مطلب را می خواند، برخی از این دانش آموزان هم در حل 

مسائل ریاضی دچار مشکل می شوند. در نهایت معلم با تشخیص اختلال 

یادگیری دانش آموز را راهی یکی از این مــدارس می کند. باز هم ترس را 

می توان در چهره خانواده مشاهده کرد، بدون آنکه بدانند این مشکل چیست 

و چگونه برطرف می شود. آن ها نمی دانند با گذراندن 10 تا 15جلسه یک 

ساعته، با تقویت حافظه و اندام های بدن برای نوشتن و خواندن 90درصد 

مشکل کودکشان برطرف می شود.

«برخــی دانش آموزان هوش عــادی دارند اما در برخــی درس ها سرعت 

یادگیری شان از سایر دانش آموزان کمتر است. این گروه از دانش آموزان 

که در خواندن و نوشــتن و در درس ریاضی دچار مشکل هستند به مراکز 

اختلال یادگیری هدایت می شــوند. این مراکز دانش آمــوزان را به طور 

ســاعتی پذیریش می کنند» سارا موســوی، مدیر مرکز دکتر حیدرعلی 

هومن، با اشــاره به این موضوع ادامه می دهد: «در این یکی 2ســالی که 

کرونا بر آموزش سایه انداخته، به دلیل اینکه دانش آموز ارتباط نزدیکی با 

معلم ندارد اختلالات یادگیری بیشتر شده است. دانش آموزان مراودات 

اجتماعی شان کم شــده و این امر روی تلفظ و رفتارهای اجتماعی شان 

تأثیرگذاشته است، متأسفانه امســال خانواده ها ارزیابی دانش آموزان 

را به عهده داشتند و همگی فرزندشــان را نرمال تصور می کنند. از این رو 

در سال های آینده با موجی از دانش آموزان با اختلالات یادگیری روبه رو 

خواهیم بود.»در مناطق 7 و8 چهار مرکز اختلالات یادگیری از جمله مرکز 

اختلال یادگیری پرتو دانش در بولوار قائم، مرکز دکتر حیدرعلی هومن، 

مرکز اختلالات یادگیری پویش و مرکــز اختلالات یادگیری قاصدک در 

بولوار امام خمینی)ره( فعالیت می کنند.

 QاستعدادهاQپرورش
اشتغال جزو رسالت های آموزش و پرورش مدارس استثنایی نیست، اما آن ها 

تلاش دارند تا کودکان با نیازهای خاص را متناســب با نیاز جامعه آموزش 

دهند و بتوانند پس از کسب آموزش های لازم روی پای خودشان بایستند.

کودکانی که به پایه راهنمایی قدیم یا همان دوره متوسطه اول می رسند 

مهارت های ابتدایی را یاد می گیرند و پس از بررســی در آن 3سال متوجه 

می شوند دانش آموز به چه کاری گرایش دارد و می تواند در آن زمینه فعالیت 

کند. پس از آن وارد دوره دوم متوســطه یا حرفه آموزی می شود و بر اساس 

توانایی و حمایت خانواده اش او را در یکی از رشته های آشپزی، خیاطی، 

شیرینی پزی و مهارت های کامپیوتر ویژه دختران یا معرق، چوب، پرورش گل 

و گیاه، امور اداری یا مهارت های کامپیوتری ویژه پسرها ثبت نام می کنند.

مدرسه پیش حرفه ای فقیه سبزواری در بولوار صبا81 یک سالی است که 

برای دختران کم توان ذهنی افتتاح شــده و جزو تخصصی ترین مدارس 

پیش حرفه ای کشور است. زهرا عباسی، مدیر مدرسه، 20سال فعالیت آموزشی 

دارد. مدرسه او شبانه روزی است ولی امسال به دلیل کرونا 50دانش آموز 

این مدرسه آموزش از راه دور داشته اند. دختران این مدرسه کار مقدمات 

خیاطی، کارهای هنری، نقاشــی، کار با کاغذ، کارگاه کشاورزی، کارگاه 

رایانه و کارگاه چوب را در مدرسه دارند و متناسب با استعداد و علاقه شان 

آموزش می بینند. پذیرش این مدرسه در سطح استان خراسان رضوی است، 

مدیر مدرسه می گوید: «امسال برای دانش آموزان ما سال بسیار سختی بود. 

برخی دختران گوشی هوشمند نداشتند که با کمک خیران برای برخی از 

آن ها گوشی تهیه کردیم. آنتن دهی ضعیف در برخی مناطق هم در آموزش 

اختلال ایجاد می کرد. آن ها می خواستند به مدرسه بیایند، زیرا به طور کلی 

این گروه از دانش آموزان بهشتشان مدرسه است.»

 QکندQمیQشکوفاQراQاستعدادهاQمدرسهQاین
ثمینه اسحاقی 20سال است که سابقه آموزش و پرورش دارد و 18سال در 

خدمت دانش آموزان استثنایی است. او 2سالی است که مدیریت هنرستان 

فنی و حرفه ای دکتر هادوی در سیدی را که یکی از 3هنرستان شاخه کم توان 

ذهنی در مشهد است به عهده دارد. در این مدرسه در حال حاضر 3کارگاه 

تخصصی آشپزی، خیاطی و قالی بافی برای دانش آموزان فعالیت دارد. 

اسحاقی درباره دانش آموزانش می گوید: «در کنار این دختران پرتوانمان، 

طبق تصمیمی که اداره آموزش و پرورش اســتثنایی به دلیل مشــکلات 

رفت وآمد دانش آموزان جســمی و حرکتی گرفت؛ 5دانش آموز جسمی و 

حرکتی  هم در مدرسه ما پذیرفته شدند. به دلیل اینکه آنان در کارگاه های 

ذکرشده کارایی نداشتند در مهر99کارگاه خدمات اداری برایشان افتتاح 

شد و آن ها مهارت رایانه را آموزش می بینند.» این مدیر مدرسه تأثیر کرونا 

را بر دانش آموزانش زیاد می داند. زیرا این دانش آموزان باید به طور عملی 

کارشان را انجام بدهند حال تصور کنید چطور در خانه می توانند این کار 

را انجام دهند. نداشتن بســته های اینترنت، نداشتن گوشی هوشمند و 

فقر اقتصادی خانواده ها را حتی به سمت منع از ادامه تحصیل سوق داده 

است. این مدیر مدرسه دلسوز تمام تلاش خودش را کرده تا بتواند به کمک 

خیران برای دانش آموزانش گوشــی اندروید تهیه کند: «تهیه هر گوشی 

براساس نیاز دانش آموزان بود زیرا جسمی وحرکتی ها نیاز به تبلت خاص 

دارند. شاید باورتان نشود اما 6ماه اول بدون وقفه بسیج شده بودیم که به 

خانواده  دانش آموزان استفاده از فضای مجازی و قابلیت های گوشی شان 

را آموزش بدهیم. حتی در ساعت های خارج از مدرسه در پارک ها با رعایت 

فاصله، معلم هایمان بــا والدین دانش آموز قرار می گذاشــتند و به آن ها 

آموزش می دادند.» او از مســئولان و خیران می خواهد که توجه ویژه ای به 

این دانش آموزان کنند.

 QدادQدستQازQنبایدQراQQآموزشQطلاییQفرصت
دسته دیگر دانش آموزانی که راهی مدارس استثنایی می شوند دانش آموزان 

اوتیسم هستند. شاید از روی ظاهر افراد نابینا، کم توان ذهنی و توان یاب پی 

به نیاز آن ها ببریم، اما این گروه ظاهری سالم دارند. گاه والدین دیر متوجه 

مشکل فرزندشان می شوند و این مانع بزرگی برای آموزش آن هاست. در 

منطقه 8 مدرسه «مهر کاظم» ویژه این دانش آموزان است که در بولوار امام 

خمینی)ره(49واقع شــده است. نگار گلمکانی 15ســال در اداره آموزش 

و پرورش استثنایی ســابقه فعالیت دارد و 3سالی هم هست که مدیریت 

مدرسه مهرکاظم را به عهده گرفته است. این مدرسه35دانش آموز دختر 

 و پسر از 4سال به بالا دارد که در مقاطع پیش دبستانی و دبستان تحصیل 

می کنند. او هم از اینکه والدین گاهی سال های طلایی آموزش را از دست 

می دهند گلایه دارد و می گوید: «خانواده هایی که فرزند اوتیســم دارند، 

متوجه این اختلال نمی شوند، حتی برخی این موضوع را انکار می کنند و 

برای آموزش فرزندشان اقدام نمی کنند. گاهی نیز والدین نمی دانند که از 

همان 4سالگی می توانند برای آموزش فرزندشان در مدارس ما اقدام کنند. 

از این رو سال های طلایی آموزش و مداخله بهنگام را از دست می دهند.» 

این مدیر باسابقه به نکته هم دیگری اشاره می کند و آن هم اینکه گروهی از 

والدین هنگامی که به مرکز بهداشت مراجعه می کنند و می گویند فرزندشان 

هنوز به حرف نیامده یا در4سالگی کلمه ها را نامفهوم ادا می کند و صحبت 

نمی کند. در پاسخ مرکز بهداشت می گویند؛  در فامیلمان سابقه داشته 

و چیز عجیبی نیســت. هنگامی که به مدرسه برود خوب می شود. این در 

حالی است که باید آن ها را به مراکز درمانی استثنایی ارجاع بدهند. این 

مدیر ادامه می دهد: «این حلقه مفقودشــده بین ارگانی و سازمانی باید 

حل شــود. آن ها باید ارجاع بموقع به مراکز درمانی داشته باشند چراکه 

این دانش آموزان آموزش پذیر هستند.» 

 QاستQادارهQاینQاولویتQترینQمهمQفراگیرسازی
معاون اداره آموزش و پرورش اســتثنایی اولویت این اداره را فراگیرسازی 

می داند و از آن به عنوان مهم ترین رسالتشان یاد می کند و می گوید: «در 

حال حاضر در بیشتر کشورهای دنیا دانش آموزان با نیازهای ویژه در کنار 

دانش آموزان عادی مشغول به تحصیل هستند و این امر در کشور ما هنوز 

گام اولش را برداشته است. در این طرح می خواهیم دانش آموزان  با نیازهای 

خاص در نزدیک ترین مدرسه عادی به محل زندگی شان ثبت نام شوند. در 

این راستا زیرساخت های یکی از مدارس را به طور آزمایشی آماده کرده ایم. 

البته در اجرای این طرح هنوز مقاومت هایی از سوی اولیای دانش آموزان 

و مدیران مدارس وجود دارد.»دکتر مهدی برجی حلقه مفقودشــده این 

موضوع را فرهنگ ســازی و هماهنگی های بین دستگاهی می داند و از 

رسانه ها می خواهد برای آگاه سازی جامعه اقدام کنند. او هدف از این کار 

را افزایش درک مسئولان آینده کشور از مشکلات دانش آموزان با نیازهای 

ویژه می داند و توضیح می دهد: «تصــور کنید در یک کلاس دانش آموز با 

نیاز ویژه کنار ســایر دانش آموزان اســت. بالأخره از آن کلاس یک نفر در 

آینده مسئولیتی را در این جامعه به عهده می گیرد. بی شک اگر نیازهای 

این گروه را بدانند برای برطرف کردن آن ها اقدام خواهند کرد.» البته برای 

اینکه این دانش آموزان بتوانند در طرح فراگیر شرکت کنند باید مداخله 

بهنگام برایشان انجام شود. به عبارتی باید در همان سنین 2تا4سالگی 

برای آموزش مراجعه کنند. نکته ای که خانواده ها از آن اطلاع ندارند این 

است که آموزش برای این کودکان از همان ابتدا رایگان است. برجی توضیح 

می دهد: «زمان سنجش که والدین برای آموزش اقدام می کنند بسیار دیر 

است و آن زمان طلایی مداخله بهنگام از دست رفته است. ما تأکید داریم 

که قبل از این سن باید آموزش را شروع کرد.»

 QباشندQحمایتگرQبایدQهاQخانواده
امسال قرار است 180هزار کودک که متولد نیمه دوم سال 93و نیمه اول 

سال 94 و 30هزار کودک که جا مانده از تحصیل سال قبل بوده اند توسط 

اداره آموزش و پرورش مطابق با ســال های قبل سنجش شوند. در پایگاه 

ســنجش ابتدا کودک با آزمون های بسیار ســاده غربالگری می شود اما 

کودکانی که تشخیص خاصی داده شــود برای بخش دوم به پایگاه های 

تخصصی ارجاع داده می شوند. برجی در این باره توضیح می دهد: «بنا به 

تشخیص کودک به مدرسه با نیازهای ویژه هدایت می شود. گاهی نیز این 

کودکان به مدرسه عادی هدایت می شوند اما در پرونده برای مدرسه قید 

می شود که آن ها باید نزدیک به معلم باشند، سعمک دارند یا باید از عینک 

استفاده کنند.» برجی در صحبت هایش تأکید می کند که یک دانش آموز 

عادی در تحصیلش به همراهی خانواده نیاز چندانی ندارد. اما در آموزش 

این کودکان خانواده رکن اصلی آموزش محســوب می شــود. به عبارتی 

آموزش مبتنی بر خانواده است. او می گوید: «اگر خانواده حمایتگر باشند 

و آموزش ها را به موقع آغاز و با کمک متخصصان این حوزه مسیر درست را 

طی کنند، می توانند با حمایت خانواده ها زندگی نیمه مســتقل و گاهی 

مستقل تشکیل دهند و ازدواج کنند.»

سازمان ها پای کار می آیند
در طول گــزارش مدیران مــدارس اســتثنایی گایه  
داشتند که اگر مراکز بهداشــت، کودکان با نیازهای 
خاص را همان ابتدا که شناســایی می کنند، به مراکز 
خاص خودشــان ارجاع بدهد، اثرگذاری آموزش روند 
بهتری خواهد داشت و این کودکان می توانند در کنار 
سایر دانش آموزان به تحصیل بپردازند. طی پیگیری 
از دانشــگاه علوم پزشــکی مشــهد و مرکز بهداشت 
استان متوجه شــدیم پیش نویس این تفاهم نامه بین 
مرکز بهداشــت اســتان خراســان رضوی و آموزش و 
پرورش مدارس اســتثنایی استان نوشــته شده و در 
حال بررسی و تنظیم نهایی است. مهدی احمدیان، 
مدیرگروه سامت خانواده، جمعیت و مدارس معاونت 
بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مشهد در این باره می 
گوید: »بحث ارجاع کودکان با ویژگی های خاص به طور 
غیررسمی اجرا می شد، اما هفته گذشته پیش نویس 
تفاهم نامه آماده و کمتر از یک مــاه دیگر اجرا خواهد 
شد.« وی با اشاره به مرکز جامع تکامل در بیمارستان 
اکبر که ویژه کودکان است یادآور شد با شکل گیری این 
مرکز که ویژه کودکان خاص است و همکاری با آموزش و 
پرورش مدارس استثنایی استان، اتفاقات خوبی برای 

کودکان شهر رقم خواهد خورد.



68 و  7 منطقــه  محلــه  را  آ شــهر
 1 4 0 0 تیــر   2 9 | سه شــنبه 
4 3 6 محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

نجارQمحلهQپروینQاعتصامیQدربارهQفرایندQتولیدQمبلمانQمیQگوید

ظاهر و باطن کار مهم است

چوب درخت 
گردو برای 
مبلمان استیل 
مناسب است 
چون از استحکام 
زیادی برخوردار 
است

سعید جلائیان| چند سالی است که فعالیت چند کارگاه 

و نمایشـگاه فـروش مبـل در معابر پرویـن اعتصامی و 

شـهید عرفانی، محله مقدم را به یکی از مراکز تولید و 

فروش مبلمان در مشـهد تبدیل کرده است..

تولیـد مبـل یکـی از شـاخه های نجـاری محسـوب 

می شـود. هـر چنـد ایـن هـر ماننـد نجـاری قدمـت 

زیـادی نـدارد، امـا از هـمان ابتـدای ورود ایـن صنعـت 

بـه کشـور نجـاران هرمند ایرانـی هـر و خاقیت ناب 

خود را در سـاخت مبلمان به کار گرفتند. سید حسن و 

سـید علی حسـینی 2برادر نجار هسـتند که به همراه 

پدرشـان بـه ایـن حرفـه مشـغول هسـتند کـه بـا آن ها 

گفت وگـو کردیـم.

 QزیباQاماQ،گرانQگردوQچوب
حسـینی دربـاره فرایند تولید مبلمان و وسـایل مورد 

نیـاز در ایـن کار توضیـح می دهـد: بـرای تهیـه مبـل 

از چـوب درختـان روسـی، گـردو، راش و... اسـتفاده 

می شـود. هـر کـدام از چوب هـا دارای ویژگی هـای 

خاصـی هسـتند. چـوب درخت گـردو بـرای مبلمان 

اسـتیل مناسب اسـت چون اسـتحکام زیادی دارد و 

به علت نیمه سـنگین بودنش بیشـتر از بقیه چوب ها 

برای اسکلت مبلمان استفاده می شود. ضمن اینکه 

چـوب گردو بسـیار زیباسـت و با بافت هـای ریزی که 

دارد برای منبت کاری نیز مناسب است. چوب درخت 

راش به دلیـل بافـت و مقاومت بالا و انعطـاف زیادی 

که دارد در تولید مبلمان راحتی، اسـتیل و کلاسیک 

مناسـب اسـت. چوب پرمـرف دیگری کـه در تولید 

مبـل از آن اسـتفاده می کنیـم چـوب روس یـا هـمان 

چوب سـفید اسـت. این نوع چوب کشش بسیار زیاد 

و شـکنندگی بسـیار کمـی دارد. از این چوب بیشـتر 

بـرای سـاخت مبلـمان راحتی بهـره گرفته می شـود. 

چوب هـای دیگری مانند افرا، توسـکا، ممـرز و ملچ از 

جمله چوب های پرکاربرد در تولید مبلمان هسـتند.

 QرودQنمیQپیشQدستگاهQبدونQمبلQکارQ
حسینی درباره ابزار مورد استفاده در تولید مبلمان 

می گویــد: ابزار زیــادی در تولید مبلمان اســتفاده 

می شود که یکی از مهم ترین آن ها برای یک نجار «اره 

فلکه» اســت که با کمک آن در حجم زیاد الوار را برای 

کلاف سازی مناسب برش می زنیم. در مرحله بعد با 

استفاده از دستگاه کف رنده چوب ها را صاف و مسطح 

می کنیم و سپس با استفاده از «ماشین گندگی» چوب 

را به ضخامت و عرض مناسب برش می زنیم.

این نجار قدیمی ادامه می دهــد: در بخش دیگری 

از کار با کمک «ماشــین اره میزی» به چوب برش های 

طولی و عرضــی می زنیم و همچنین برای ســاخت 

اتصال و دو راهه زدن و برش چوب با زوایای مختلف از 

آن استفاد می کنیم. 

از ابزارهای دیگــری که در مرحله بعد به کار ما می آید 

«اره دیسکی» است که با این وسیله چوب را برش های 

عرضی می زنیم و قطعات باریک طبق الگوهایی که 

داریم از آن در می آوریم. «اره عمودبر» وسیله دیگری 

اســت که برای برش دادن چوب به طــور منحنی و با 

ضخامت کم استفاده می شــود. در مر حله بعد برای 

انجام اتصالات مختلف و دوربری صفحات از دستگاه 

«اورفــرز» نجاری کمک می گیریم و پس از آن با کمک 

«دریل الکتریی» چهار چوب مبلمان را سوراخ و آماده 

اتصال می کنیم. در مراحل پایانی کار با کمک «سمباده 

برقی» سطح چوب که الان تا حدودی تبدیل به مبل 

شده را صاف می کنیم تا برای فرایند رنگ کاری آماده 

شود و بعد از انجام سمباده مبل را با کمک انواع پمپ 

باد رنگ آمیزی می کنیم. علاوه بر وسایلی که از آن ها 

در فرایند تولید مبل نام برده شــد ابزاری مانند آچار، 

پیچ گوشتی، گیره، چکش، اره دستی، سوهان، متر، 

پیچ دستی و گیره بارها در فرایند تولید مبلمان توسط 

نجاران به کار گرفته می شود.

 QمبلQبرایQخیاطی
حسـینی درباره آخرین مراحل فرایند تولید مبلمان 

می افزایـد: پـس از مونتـاژ و رنگ آمیـزی نوبـت بـه 

خیاطـی اسـت. خیاطـان بـر اسـاس الگوهایـی کـه 

دارنـد پارچه هـا را آمـاده می کننـد. مرحلـه بعـدی 

«رویه کوبـی» نـام دارد و از آنجـا کـه مشـتریان ظاهـر 

مبلـمان را می بیننـد یکـی از حسـاس ترین مراحـل 

 تولیـد مبلـمان اسـت و بـه دقـت بسـیار زیـادی نیـاز

 دارد.

 رویه کوبی چندین مرحله دارد که شامل تسمه کشی، 

فنرکشی، قرار دادن اسفنج روی کلاف مبل، پارچه کشی 

و تنظیـم آن روی مبلمان اسـت تـا ظاهری زیبـا به آن 

بخشیده شود.

اشتغال زایی در صنعت تولید 
مبلمان

حسینی درباره ظرفیت تولید مبلمان مشهد برای کارآفرینی می گوید: 
شهر مشهد پس از پایتخت بیشترین مراکز تولید مبلمان را در کشور 
دارد که در هر کدام از آن ها ده ها نفر مشغول به کار هستند اما امروز 
آن ها نیز شرایط خوبی ندارند چرا که تولید و فروش مبلمان به شرایط 

اقتصادی جامعه بستگی دارد.
 امروز بیشتر مشتریان ما شهروندانی هستند که ترجیح می دهند با 
صرف هزینه ای حدود 5 تا 6میلیون تومان همان مبلمان قبلی منزل خود 
را تعمیر و نو کنند تا اینکه مبلغ بیشتری برای خرید یک دست مبلمان 
جدید بپردازند. قیمت مبل متفاوت است و تمام این تفاوت به چوب و 
پارچه ای که در آن کار شده است بستگی دارد. برخی از مردم تصور 
می کنند هر چه مبل گران تر باشد بهتر است هرچند که این طور نیست.

دسته بندی انواع مبلمان
دسته بندی مبلمان براساس سبک ها و مدل های مختلف است و به زیرشاخه 
مدل های استیل یا سلطنتی، کلاسیک و راحتی تقسیم می شود. مبل استیل 
یکی از قدیمی ترین مبلمان خانگی به شمار می رود. چوب به کار گرفته شده 
در این مبلمان بیشتر از چوب درختان گردو، راش و سفید است و روی آن 
منبت کاری های ظریف، خاتم کاری و نقش های مختلفی قرار دارد. مبل های 
استیل البته به دلیل ابعاد بزرگی که دارند در آپارتمان های کوچک کمتر 
استفاده می شوند. دومین دسته از مبل، کلاسیک یا نیمه استیل است. 
در تولید این نوع مبل میزان به کارگیری پارچه و چوب برابر است و از نظر 
طراحی مبلمان کلاسیک بین 2سبک استیل و راحتی قرار دارد. اگرچه در 
اندازه ها و ابعاد کوچک تر که استفاده از آن را در آپارتمان های کوچک نیز 
مناسب می کند. امروز در کارگاه های تولید مبلمان در محله مقدم بیش از 

همه مبل راحتی تولید می شود. 

چم و خم

7منطقه



7 دریافت نسخه الکترونیک شهرآرامحله از
s h a h r a r a n e w s . i r ونا زندگی امید محله |کر

سمیرا منشادی| قبل از 

اینکه اسنپ و تپسی کسب  

و کارشـان سـکه شـود، تاکسی 

تلفنی ها تنها یکه تـاز ارائه خدمات 

حمـل و نقلی بـه شـهروندان در هر محله 

بودنـد. بـه طـور حتم شـما هـم بـرای اینکـه به 

مقصدتـان برسـید از آژانـس بـرای رفت وآمدتـان 

اسـتفاده  کرده ایـد. حـالا 2سـالی هسـت کـه کرونـا کار 

آژانسـی ها را تختـه کـرده اسـت و هـمان چنـد درخواسـت 

سرویسـی کـه در روز داشـتند هـم نزدیـک به صفر شـده اسـت.

محسن پیکان هم یکی از همان آژانس دارانی است که از دهه8۰کارش 

را در خیابـان دانـش شروع کـرده اسـت و حـالا از تأثیـر عوامـل مختلـف از 

جملـه کرونا بـر حرفـه اش می گوید.

تاکسیQهایQاینترنتیQرقیبQماQشدند 
ایـن مدیـر آژانـس سـال 1380 از تهـران به مشـهد آمـده و شرکت حمـل و نقل خـودش را به 

ثبت رسـانده اسـت:«خیابـان دانش یکـی از پررفت وآمدترین خیابان های شـهر مشـهد بود.

آن هـم بـه واسـطه زائـری کـه در ایـن محـدوده تـردد و اقامـت می کـرد. آن روزهـا تـا 200زنـگ 

داشـتیم کـه سرویس می خواسـتند.

ایـن نشـان مـی داد کـه کارمـان در بیـن مـردم محلـی و زائـران حسـابی جـا افتـاده اسـت. تـا 

اینکـه اسـنپ ها آمدنـد و رقیـب کار ما شـدند. باوجودایـن کارمان را انجـام  دادیـم و آن ها هم 

کار خودشـان را انجـام می دادنـد. امـا کرونا تیر خـلاص را به کارمان زد. از 2سـال قبـل که زائر 

کمـتری بـه شـهرمان آمـد، کار ما هـم به طور کامل کسـاد شـد.»

پیـکان کمبـود مسـافر را بـه چند دلیـل می دانـد و ادامه می دهـد: تماس شـهروندان محلی 

هم کمتر از قبل شـده اسـت.  بـه دلیل اینکه مهمانی ها کمتر شـده و مردم مراعـات می کنند.

دیگر مانند گذشـته مراسـم ازدواج، عروسـی، مهمانـی و دیدوبازدیدی وجود ندارد. از سـوی 

دیگـر بیشـترین تقاضـای سرویـس از سـوی زائرانـی بـود کـه بـه شـهرمان می آمدند. حـالا با 

نیامدنشـان هـمان چنـد مشـتری هم کـه داشـتیم از دسـت داده ایـم. هتل ها، مهـمان سرا و 

بـه طـور کلی مرکزهایـی که پذیرش زائـران دارنـد تعطیل هسـتند. به تبع تعطیلـی آن ها روی 

کار ما تأثیر خواهد داشـت.

البتـه پیـکان کـه یکـی از قدیمی تریـن افـراد صنـف خـودش محسـوب می شـود می گویـد:

ایـن وضعیـت همـه آژانس هـای شـهرمان اسـت و حـدود 80درصـد آن هـا تعطیـل شـده اند.

آن هایـی هـم کـه کار می کننـد فقـط بـا 10درصـد نیروهایشـان در حـال خدمات رسـانی بـه 

شـهروندان هسـتند.

پروتکلQهاQراQطبقQضوابطQرعایتQمیQکنیم 
این مدیر آژانس اشـاره می کند که پروتکل های بهداشـتی در بیشـتر آژانس هـا به طور جدی 

پیگیـری و اجـرا می شـود. او برایـمان توضیح می دهد: آنچه سـتاد مبـارزه با کرونـا اعلام کرده 

را مـو به مو اجـرا می کنیم.

در محیـط کارمان رانندگان با رعایت فاصله اجتماعی کنار یکدیگر می نشـینند. ضدعفونی 

محیـط و خودروهـا و اسـتفاده از ماسـک را هـم داریـم. رانندگانمـان هـم از مسـافرانی کـه 

دسـتورالعمل ها را رعایـت نمی کننـد می خواهنـد ماسکشـان را بزننـد.  هـر چنـد گاهـی 

اتفـاق می افتـد کـه مسـافران مخالفت کـرده و راننـده مجبـور می شـود او را سـوار نکند.البته 

ناگفتـه نمانـد کـه 90درصد مسـافرانی که از مـا خدمـات می گیرند حتی بیشـتر از ما مسـائل 

بهداشـتی را رعایـت می کننـد.

آژانس دار قدیمی محله سرشور
 از تأثیر کرونا روی حرفه خود می گوید

١٠درصد
 نیروها مشغول
 به کار هستند

نا و کر
 زندگی

سـعبد جلالیان| وقتـی قـرآن می خوانـد از طنین صدایـش کودک و پیـر بـه ذوق می آینـد. تفاوتی 

هم ندارد شـنونده  قرائت او دانش آموزان یک مدرسـه در سـیدی باشـند یا رئیس جمهور و حتی 

سردارشـهید قاسـم سـلیمانی. سـینا فتحـی دانش آمـوز و قـاری برتـر کشـوری سـاکن در محله 

سـیدی، هنگامی که کام خـدا را با صدای دلنشـینش می خواند مخاطبانـش را تحت تأثیر کام 

خدا قـرار می دهد.

مهمQترینQدستاوردQزندگیQQاشQقاریQقرآنQدرQحرمQمطهرQرضوی 
افتخارات بسیاری برای معرفی سینا فتحی نوجوان 15ساله محله سیدی وجود دارد اما خودش 

مهم تریـن دسـتاورد زندگـی اش را قاری قرآن حـرم مطهر امام رضـا)ع( و خواندن قـرآن در حضور 

شـخصیت های برجسـته ای مانند شـهید سردار سـلیمانی می داند. این قاری نوجـوان که در 

محافـل قرآنی کشـور به عبدالباسـط نوجـوان ایران شـناخته می شـود اولین بـار به طور جدی 

کار یادگیـری قرائـت قرآن را از 7سـالگی آغاز کرده اسـت. سـینا درباره شـکل گیری رفاقتش با 

کتـاب خـدا تعریف می کنـد: پدر من قاری قـرآن هسـتند و از کودکی همـراه او در محافل قرآنی 

شرکـت می کـردم تـا اینکه با اسـتاد علـی غلامی قرائـت تحقیـق را آموختـم و پس از 3سـال نزد 

اسـتاد سـید مجتبی سـادات فاطمی قرائـت را یاد گرفتم. سـینا دربـاره افتخاراتی که تـا امروز 

در محافـل قرآنی کسـب کرده اسـت می گوید: اولیـن حضورم در مسـابقات قرآنی در سـال96

بـود که بـا کمک اسـتاد سـادات فاطمـی در مسـابقات تلویزیونـی اسرا شرکـت کـردم و آنجا به 

مقام اول دسـت یافتم. سـال97 در مسـابقات قرائت تحقیق قرآن در ناحیه2، اسـتان و سـپس 

کشـور مقام اول را کسـب کردم. طبق قوانین این مسابقه گویا تا 2سـال نمی توانستم دوباره در 

مسـابقات قرائت شرکت کنم به همین دلیل سـال بعد فقط در مسابقات اقامه اذان که تا سطح 

اسـتان برگزار می شـود حضور پیدا کردم و در ناحیه و استان اول شـدم. امسال نیز در مسابقات 

قرائت قرآن دانش آموزان در ناحیه و اسـتان اول شـدم و روز 26تیرماه در مسـابقات کشـوری که 

عـر روز شـنبه به طور مجازی برگزار شـد شرکت کـردم که تا هنوز نتایج آن اعلام نشـده اسـت.

افتخاراتQتکرارنشدنیQقاریQنوجوان 
بـا وجود کسـب عناوین مختلف در مسـابقات قرآنـی، بزرگ ترین افتخـار زندگـی اش را در دیدار با 

سردار سـلیمانی بـه دسـت آورده اسـت. او اضافـه می کند: ارزشـمندترین جایگاهی که به دسـت 

آوردم سـال97 در ایـام شـهادت حضرت زهرا)س( بود کـه همراه چند قاری حرم امـام رضا)ع( به کرمان 

رفتیـم و در چنـد مراسـم مذهبی حضور داشـتیم. آخریـن برنامه ما در حسـینیه حـضرت زهرا)س(با 

حضور شهید سردار سـلیمانی برگزار شد. وقتی به محل مراسم رسیدیم شهید سردار سلیمانی 

را در ورودی حسـینیه دیـدم که به میهمانـان خوش آمد می گفت. در ابتدای مراسـم مجری 

بـه عنـوان اولین قاری نام من را صدا زد و سـوره حمد، چند آیه از سـوره بقره و در آخر سـوره 

حج را تلاوت کردم. قرائتم که تمام شـد مجری برنامه از من خواست در جای خودم 

منتظر سردار سلیمانی بمانم. شهید از انتهای سالن با چشمانی نمناک آمد 

و من را در آغوش گرفت. سردار سـلیمانی آنجا به من گفت «عبدالباسـط 

ایران خیلی قشـنگ قرآن می خوانی» و سپس انگشتر عقیقی را که 

در دسـت داشـت به من هدیه داد.  پیش از ایـن برنامه نیز من در 

چند مراسم شاخص دیگر شرکت کردم که مهم ترین آن ها 

در اجلاس سراسری نماز بود که در شهر سمنان برگزار 

شـد. قرائـت قـرآن آغاز این مراسـم به من سـپرده 

شد که پس از اتمام آن رئیس جمهور از جای 

خود بلند شـد و با دادن یک هدیه از من 

تجلیـل کرد.

قاری نوجوان محله سیدی افتخار گرفتن هدیه
 از شهید سردار سلیمانی را داشته است

انگشتری عقیق
سردار

مید ا
 محله

7منطقه

8منطقه

 نیروها مشغول
 به کار هستند



88 و 7 منطقــه  محلــه  را  آ شــهر
۱ ۴ ۰ ۰ تیــر   ۲ ۹ | سه شــنبه 
۴ ۳ ۶ محلــه   ضمیمــه  ه  ر شــما

سعید جائیان- کوچه شهید فدایی یا شهید دایی51 یکی 
از معابر قدیمی محله سیدی و به طول 2۰۰متر است که از 
حاشیه بولوار شــهید دایی آغاز و در حاشیه بوستان خطی 
خلج و کال اقبال خاتمه پیدا می کند. شکل گیری منازل 

این معبر مدیون تاش ها و زحمات مرحوم محمود ســیدی 
در دهه3۰ بود که با آباد کردن زمین های بایر این محدوده، 
اقدام بــه تفکیک اراضی و فــروش آنها در قطعــات 25۰ تا 

1۰۰۰ متری به دیگران کرد.

یک کوچه و یک بیت الرقیه(س)

در ســال های اخیر با افزایش 
قیمت زمیــن در شــهر، منازل 
25۰متری این کوچه به قطعات 
کوچک تر و حتی حدود ۴۰متر 

تقسیم شد ه اند.

غام حسین گنجی از سال 55 در این معبر اسکان پیدا 
کرد. آخرین ساختمانی که گنجی در احداث آن نقش 

داشت مرکز مذهبی بیت الرقیه)س( بود.

مرکز مذهبی بیت الرقیه)س( 
برکات زیــادی برای ســاکنان 
ایــن کوچه داشــته اســت که 
مهم ترین آن ایجاد انســجام و 
یکپا  رچگی بین ساکنان است.

شــهید منوچهر فدایــی مقدم در 
عملیات فتح المبین در 19سالگی 
به شهادت رسید. تصویر این شهید 
از حدود 1۰ســال پیش ابتدای این 

کوچه نقش بسته است.

کوچه شهید دایی ۵۱

منطقه ۷ - محله سیدی

خر چه آ کو

محلات منطقه ما:
7:   عنصری، ۱۷شهریور،کوی کارگران، مقدم، کوشش، کوی 
پلیس، پروین اعتصامــی ،المهدی، ســیدی ، ولی عصر(عج)، 
عســکریه، انقلاب، بهارســتان،  ابوذر، قائم (عــج)، ایوان، طرق
منــــه ای ... خا یــت ا 8:  ســـــراب،جنت،ده دی، آ
دانـــــش، ســــــلام، امام رضا(ع)،امــام خمینــی(ره)
خرمشـــــهر، بهشــــــتی، کوهســـــنگی  و آبادگــــران
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